
»سرانجام تصویب طرح »کاهش تنوع مدارس
معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان اینکه تا زمان تصویب 
طرح کاهش تنوع مدارس در شورای عالی از هرگونه توسعه مدارس خاص 
مثل اســتعدادهای درخشــان، نمونه دولتی و فرهنگ جلوگیری می شود، 
گفت: در صورت نیاز به ایجاد یک مدرسه خاص، موضوع در شورای معاونان 

وزارت آموزش و پرورش بررسی و بعد اتخاذ تصمیم می شود.
موســی الرضا کفاش با بیان اینکه زمانی که بحث عدالت تربیتی و کیفیت 
بخشــی به مدارس دولتی مطرح می شــود، یکی از موضوعات مورد نقد و 
بحث، کاهش تنوع مدارس اســت، گفت: گروه زیادی از مخاطبان و مردم 
بر تنوع مدارس به ویژه در حوزه مدارس دولتی نقد بســیار دارند و همین 
موضوع باعث شده دانش آموزان جذب انواع خاصی از مدارس شده و عملا 
مــدارس عادی دولتی به لحاظ کیفیت آموزشــی در ســطح پایینی قرار 
گیرنــد و به این گروه از دانش آموزانی که در مدارس عادی دولتی تحصیل 
می کنند، جفا شود.وی با بیان اینکه وزارت آموزش و پرورش و شورای عالی 
آموزش و پرورش به عنوان مرجع سیاســت گذاری، موضوع تنوع مدارس را 
مدت هاست تحت بررســی قرار داده، افزود: معتقدیم برخی از مواردی که 
تحت عنوان انواع مدرســه نام برده می شــود، نوع مدرسه نیست؛ بلکه به 
نوعی در ارائه خدمات متفاوت هســتند؛ به عنوان مثال مدرسه هایی داریم 
که تحت عنوان مدرســه قرآنی آموزش های عادی را ارائه می دهند؛ اما در 
کنار آن شش ساعت نیز تدریس قرآن را برای دانش آموزانی که علاقه مند 

به مباحث قرآنی هستند، انجام می دهند.
معاون دبیرکل شــورای عالی آموزش و پرورش درباره انواع مدارس، گفت: 
مثلا مدارس هیئت امنایی نوع مدرســه نیستند بلکه مدارس عادی دولتی  
هســتند که به شــیوه هیئت امنایی اداره می شــوند؛ یعنی با این نگاه که 
مشــارکت اولیــا در این مدارس افزایــش پیدا کند، هیئــت امنایی برای 
برنامه ریزی در مدرســه داشته باشند؛ بنابراین تحت عنوان مدارس هیئت 
امنایی از این  مدارس یاد می کنیم؛ هر چند ممکن اســت برخی از مدارس 
غیردولتی به شــیوه هیئت امنایی اداره شــوند، اما مدارس هیئت امنایی 
در مصوبات شــورای عالی دولتی هســتند که به شیوه هیئت امنایی اداره 
می شوند.کفاش با بیان اینکه یک سری مدارس تحت عنوان مدارس شاهد 
یا مدارس استعدادهای درخشان یا سمپاد یا مدارس ایثارگران وجود دارند 
که مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی را دارند؛ گفت: همچنین مدارس 
بین الملــل که مربوط به دانش آموزان اتباع اســت، مدارس نمونه دولتی، 
مدارس شــبانه روزی مدارس ورزش هســتند که معتقدیم نوع مدرســه 
نیســتند.وی با بیان اینکه ماده واحده ای تحت عنوان ساماندهی و کاهش 
تنوع مدارس، آماده و در شورای عالی آموزش و پرورش مطرح شده، افزود: 
شــورا نظر بر اصلاح برخی بندها داشت، مجددا اصلاحات صورت گرفته و 
الان آماده تصویب نهایی اســت تا در ریاســت جمهوری به امضای رئیس 

جمهور برسد.
به گزارش ایسنا، معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان اینکه 
در این ماده واحده اســتناد کردیم به بند چهار راهبرد کلان ســند تحول 
بنیادیــن و تکالیف مندرج در بند یک از بخش اقدامات اساســی زیر نظام 
راهبری و مدیریت نظام تعلیم و تربیت رســمی که در جلسه ۹۴۸ شورای 
عالی ســال ۹۶ تصویب شــده، ادامه داد: تاکید شده که باید تنوع مدارس 
کاهش پیدا کنند؛ بنابراین در این ماده واحده پژوهشگاه مطالعات آموزش 
و پرورش موظف شــده ظرف مدت ســه ماه از تاریخ تصویب ماده واحده، 
پژوهشــی مبتنی بر فلسفه و خاستگاه تاســیس مدارس مختلف، عملکرد 
و تاثیر آن بر عدالت آموزشــی را انجام دهد و نتایج برای تصمیم گیری در 
خصوص کاهش تنوع مدارس ارائه شــود.کفاش بــا بیان اینکه هر کدام از 
مدارس با یک فلســفه و خاستگاهی ایجاد شــده اند؛ گفت: اکنون اگر قرار 
است مدارس کاهش پیدا کنند، باید بررسی ها انجام شود تا اگر کاری انجام 
شــد، پشتوانه پژوهشی داشته باشد.وی با بیان اینکه در قانون برنامه هفتم 
مصوب مجلس شــورای اسلامی که قانون جدیدی است، بر توسعه مدارس 
شــبانه روزی، مدارس عشایری و روســتایی برای حمایت از دانش آموزان 
مناطق محروم تاکید شده، افزود: هیچ وقت نمی توانیم این  مدارس را جمع 
کنیم؛ اگر قرار است تغییری صورت گیرد باید فلسفه آن مشخص شود؛ زیرا 

بیگدار به آب زدن بر مشکلات اضافه می کند.
معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان اینکه وزارت آموزش 
و پــرورش باید ظرف مدت یک ماه بعد از انجام پژوهش براســاس یافته ها 
طرح خود را برای کاهش تنوع مدارس با توجه به اصول به دبیرخانه شورای 
عالــی آموزش و پرورش ارائه کند، ادامه داد: مطلوبیت حداقل جداســازی 
دانش آموزان، مطلوبیت ارائه خدمات متنوع داخل مدرسه ای به جای تنوع 
بخشــیدن به مدارس، به رسمیت شــناختن وجوه تمایز مدارس و اعطای 
اختیارات بیشــتر به مدارس، احیای ظرفیت ماده دو قانون تاسیس و اداره 
مدارس مراکز آموزشــی و پرورشــی غیر دولتی نکاتی است که باید به آن 
توجه شــود.کفاش با بیان اینکه سپس دبیرخانه شورای عالی موضوع را در 
کمیسیون های مربوطه بررسی و به شــورای عالی آموزش و پرورش برای 
تصویب ارائه می کند، اظهار کرد: تا زمان تصویب طرح در شــورای عالی از 
هر گونه توســعه مدارس خاص مثل استعدادهای درخشان، نمونه دولتی و 
فرهنگ جلوگیری می شود و اگر ضرورت و نیاز به ایجاد یک مدرسه خاص 
بود، موضوع در شورای معاونان وزارت آموزش و پرورش بررسی و بعد اتخاذ 

تصمیم می شود.

بخشنامه بیمه کودکستان ها ابلاغ شد
سرپرست سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک با بیان اینکه از سال گذشته 
هیچ پرونده بیمه ای پرداخت نشده ای باقی نمانده است، گفت: برای امسال 

۴۵ درصد حق بیمه کاهش پیدا کرده است .
رضوان حکیــم زاده در این بــاره گفت: همزمان با هفتــه کودک، مطابق 
شــیوه نامه ســاماندهی و مدیریت امــور اجرایی کودکســتان ها، مدیران 
)مؤسســان( کودکســتان ها و مراکز دارای مجوز از ســازمان ملی تعلیم و 
تربیت کودک، باید کودکان و کارکنان را بیمه حوادث و مســئولیت مدنی 
کنند.وی افزود: با توجه به شرایط متفاوت و متمایز گروه هدف و به منظور 
تمهید زیرساخت پوشش بیمه ای فراگیر پس از طی فرایند و مراحل قانونی، 
شــرکت »بیمه معلم« به عنوان شــرکت بیمه مجری در سال تحصیلی -

تربیتی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ انتخاب شده است.
به گزارش ایســنا، سرپرست سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک ادامه داد: 
در صورت انتخاب بیمه معلم به عنوان شــرکت بیمه گر، به منظور تسهیل 
فرایند اجرا و افزایش گستردگی دامنه کشوری پوشش بیمه، تمامی مراحل 
ثبت نام بیمه شدگان، واریز حق بیمه و همچنین اعلام و پیگیری خسارات 

حوادث، کاملًا غیرحضوری و آنلاین است.
حکیم زاده با تأکید بر اینکه از ســال گذشته هیچ پرونده پرداخت نشده ای 
باقی نمانده اســت، اظهار کرد: برای امسال ۴۵درصد حق بیمه )حوادث و 
مســئولیت مدنی( کاهش پیدا کرده است که این کاهش شامل مربیان و 

کارکنان کودکستان هم می شود.

هشدار سازمان  غذا و دارو 
درباره تزریق ژل های غیرمجاز

رئیس اداره ملزومات دارویی ســازمان غذا و دارو هشدار داد که استفاده از 
ژل های غیرمجاز می تواند عوارض جدی به همراه داشــته باشــد و بر لزوم 
مراجعه به پزشکان متخصص و استفاده از محصولات دارای تأییدیه سازمان 

غذا و دارو تأکید کرد.
به گزارش ایســنا، دکتر شمسایی با اشــاره به ویژگی های ژل های دارای 
تاییدیه ســازمان غذا و دارو، گفت: محصولاتی که از ســوی سازمان غذا و 
دارو تأیید می شــوند، از نظر ترکیبات، ماندگاری و ایمنی، اســتانداردهای 
لازم را دارند. این مواد استریل و قابل تجزیه در بدن بوده و عوارض جانبی 

آن ها حداقل است.
وی همچنین به اهمیت تزریق ژل تحت نظر پزشــک متخصص و استفاده 
از محصــولات معتبر از ســوی متقاضیان تأکید کرد و افزود: اســتفاده از 
مواد تأیید نشــده یا تزریق توســط افراد غیرمتخصــص می تواند خطرات 

جبران ناپذیری به همراه داشته باشد.
بنابر اعلام ســازمان غذا و دارو، شمسایی نقش ســازمان غذا و دارو را در 
نظارت بر کیفیت و ایمنی این محصولات حیاتی دانســت و گفت: سازمان 
غــذا و دارو با صدور تأییدیه های لازم، به دنبال تضمین ســلامت و ایمنی 

مصرف کنندگان است.

آموزش

سلامت

روانشناسی طلاق عاطفی
از نظر روانشناســی طلاق عاطفی، زوجینی که دیگر به 
هیچ ســببی نمی توانند با یکدیگر حال خوبی را تجربه 
کنند و در کنار هم آرامش داشــته باشــند دچار طلاق 
عاطفی گشته اند که البته طلاق عاطفی بر ابعاد دیگری 
از زندگی زوجین هم تاثیرگذار بوده و تنها بر یک جنبه 

یعنی احساسات و عواطف موثر نیست.
بلکه در روانشناسی طلاق عاطفی به سبب از بین رفتن 
احساسات خوب زوجین در کنار یکدیگر،سلامت جسم 
زوجین هم به خطر می افتد.لذا همچنین روابط زناشویی 
ایشان نیز علاوه بر عواطف و احساسات و سلامت جسم 
شــان بسیار با مشــکل رو به رو شــده و زوجین دیگر 
نمی توانند با یکدیگر رابطه ای برقرار کنند.این ســردی 
روابط عاطفی، جســمی و جنســی از نظر روانشناسی 
طلاق عاطفی ســبب مشکلات روانشــناختی متعددی 
می گردد که نیاز است توســط زوجین درمان شوند.اگر 
طلاق عاطفی بین زوجین برطرف نگشــته و یا کاهش 
نیابد به سبب افزایش شــدت طلاق عاطفی نیز ممکن 
است زوجین تنها را چاره را جدایی رسمی در نظر گیرند.

علائم روانشناسی طلاق عاطفی چیست؟
از نشــانه های مد نظر در روانشناسی طلاق عاطفی بین 
مردان و زنان باید به موارد پیش رو اشاره کرد که نادیده 
انگاشتن شان ممکن است علاوه بر طلاق عاطفی منجر 
به طلاق رسمی شده و زن و شوهر نتوانند مشکلاتی که 

بین شان مسبب طلاق شان گشته حل کنند.
فرقی ندارد چه مدت زمانی از شروع مشکل گذشته است 
در هر زمان بهتر است به بهتر کردن شرایط با کمک های 
تخصصی روانشناس پرداخته و برای نجات زندگی ای که 

با عشق شروع شده تلاش کرد.
افزایش بی اعتمادی و شکاکیت زوجین نسبت به یکدیگر 
_افزایش میزان گله مندی و شکایت از همسر _کاهش 
میزان هیجان و شــور در زندگی مشترک _بی علاقگی 
و عدم اهمیت زوجین نســبت به احساسات یکدیگر _

سکوت و کاهش میزان رد و بدل شدن حرف بین زوجین 
_افزایش میزان تضاد فکــری بین زوجین از مهم ترین 
نشانه های مدنظر روانشناســی طلاق عاطفی _تمرکز 
بیش از حد بر روی شــغل یا فرزنــدان از جانب زوجین 
_ناراحتی به سبب فاش شدن مسائل محرمانه و شخصی 
مثل سکس توسط یکی از زوجین به دیگران _بی میلی 
به برقراری رابطه جنســی _کاهش میزان محبت های 
کلامی مثل عزیزم، جانم، دوســتت دارم _واکنش های 
پرخاشــگرانه سریع و ســرزنش کردن مداوم شخص به 
سبب اشتباهاتش _کاهش یا عدم سعی و تلاش زوجین 
در برطرف نمودن و حل کردن مشکل _افزایش لجبازی 

بین زوجین.
طلاق عاطفی بین زوجین بدین صورت می باشند:

مشــکلات روانشــناختی فردی هر یک از زوجین مثل 
اضطراب، عدم کنترل پرخاشــگری، وســواس _میزان 
اختلاف سنی بالای زن و شوهر_میزان تضادهای فکری 
مکــرر _خیانت یکــی از زوجیــن _ازدواج بدون دلیل 
منطقی و تنها به ســبب عشق _نداشتن شغل و درآمد 
مرد _کینه و ناراحتی های حل نشده بین زوجین _عدم 
کنترل میزان پرخاشــگری و عصبانیت _بد دهنی و بی 
احترامی از دیگر نشــانه های مدنظر روانشناسی طلاق 
عاطفی زوجین _فشــار کاری زیاد در روانشناسی طلاق 
عاطفی بین زوجین ســبب می گردد زن و شوهر نتوانند 
به یکدیگر به خوبی عشق بورزند و این نیز به مرور سبب 

طلاق عاطفی بین زن و شوهر می گردد.
راهکارهای درمانی پیشگیری از طلاق عاطفی زوجین

همدلی و گوش شنوای یکدیگر بودن _احترام و کنترل 
خشــم و پرخاشگری _توجه به خواســته ها و نیازهای 
یکدیگر _بهره مندی از جلســات مشاوره ازدواج و زوج 

درمانی.
معاونت اجتماعی کلانتری ۱۵۷مسعودیه

سرنوشت دریاچه ارومیه 
سرنوشت همه ماست

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر اولویت 
قرار دادن و پیگیری برنامه احیای دریاچه ارومیه می گوید 

سرنوشت این دریاچه سرنوشت همه است.
شینا انصاری با انتشــار یادداشت هفتگی خود در رابطه 
با چالش نجات دریاچه ارومیه نوشت: »بیستمین جلسه 
کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه و اولین جلســه این 
کارگــروه در دولــت چهاردهم به ریاســت معاون اول 

رئیس جمهور روز ۱۸ مهرماه برگزار شد.
اســتاندار آذربایجان غربی از اقدامات انجام شده در دو 
حوزه ســخت افزاری و نرم افزاری گزارشــی ارایه کرد و 
گفت: طرح نجات دریاچه ارومیه، اکنون مهمترین پروژه 
محیط زیستی غرب آسیاست که بر اساس طرح آن، آب 

در سه فاز به دریاچه ارومیه انتقال یافته است.
وزیر جهاد کشاورزی هم یکی از مهمترین راه های نجات 
دریاچه را استفاده از سیستم آبیاری تحت فشار در بخش 
کشاورزی دانست. به گفته ایشان کشاورزان خودشان هم 
به این نتیجه رســیده اند که باید حتی با صرف هزینه و 
سرمایه گذاری، آب را به درستی مصرف کرد و اکنون با 
تدابیری که صورت گرفته، زمینه برای اجرای پروژه های 

سیستم آبیاری تحت فشار مساعد است.
اســتاندار آذربایجان شرقی در ســخنانش یادآوری کرد 
که »بخشــی نگری« نمی تواند به رفع مشــکل کمکی 
کند و نیازمند ساختاری »فرااستانی« و »مدیریت ملی« 
هستیم. استاندار کردســتان هم از لزوم جلب اعتماد و 
مشارکت عمومی برای عملیاتی کردت مصوبه ها سخن 
گفت. موضوعی که به نظر من هم بســیار اهمیت دارد. 
مواضع استاندار آذربایجان شرقی درباره اقدامات ملی به 
جای رویکردهای منطقه ای هم به نظرم نکته ای است که 

در سال های اخیر از آن غفلت شد.
مــن تاکید کردم که طرح های نجات دریاچه ارومیه که 
در دولت های قبل تصویب شده محترم است، اما تلاش 
می کنیــم اگر نواقصی در این طرح ها وجود دارد آن ها را 
رفــع کنیم و اگر نقاط قوتی بوده آن ها را تقویت کنیم و 
البته اینکه تجربه ۱۱ سال گذشته حاکی از آن بوده که 
مادامی که دبیرخانه در ســطح ملی فعال بوده و ساختار 
فرابخشــی فعالیت داشته دســتاوردهای بهتری نیز در 

وضعیت دریاچه ارومیه به  دست آمده است.
بنابراین با تایید پیشــنهاد وزیر جهاد کشاورزی و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور پیشنهاد کردم که مجدداً 
متولی و مجری اجرایی طرح نجــات دریاچه ارومیه در 
سطح ملّی انتخاب شــود.آقای عارف، معاون اول رئیس 
جمهوری در بخشــی از سخنانش همین رویکرد ملی را 
مورد تاکید قرار داد و گفت هر چند استان های آذربایجان 
شــرقی و آذربایجان غربی و کردستان که در همسایگی 
دریاچه هســتند نقش برجســته ای برای نجات دریاچه 
دارند اما واقعیت این اســت که عزم ملی می تواند ارومیه 

را نجات دهد.

نگاه

محیط زیست

یکشنبه22مهر1403-9ربیعالثانی1446-13اکتبر2024-سالبیستوسوم-شماره6375 اجتماعی 4

دبیر مرجع ملی حقــوق کودک از   
شناســایی ۳۲۰۰ کودک در موقعیت 

خیابان و کار در شهر تهران خبر داد.
علی کاظمی در گفت وگو با ایســنا درباره 
ســاماندهی کودکان کار و اتبــاع بیگانه 
گفت: از ۱۵ تیرماه سال گذشته ساماندهی 
کودکان در موقعیت خیابان در شهر تهران 
بزرگ شروع شــد. یک مرحله به صورت 
آزمایشــی دو ماهه بــود و بعد به صورت 
عملیاتــی در تمام مناطق تهران به کمک 
شهرداری و دادستانی و بهزیستی و پلیس 
و اداره اتباع، اقدامات خوبی برای شناسایی 
و حمایــت از کودکان در موقعیت خیابان 
انجام شــد. وی تاکید کرد: حدود ۳۲۰۰ 
کــودک در موقعیت خیابــان و کار فقط 
در شهر تهران شناســایی شده است و از 
این تعداد ۸۵ درصد اتباع هستند. مشکل 
بازماندگی از تحصیل و مسایل مالی باعث 
می شود که این کودکان بر سر چهارراه ها 
بایســتند. اداره اتبــاع در مورد اتباعی که 
غیرمجازبودند، با توجــه به نقض قوانین 
ملــی در مورد کودکان، آنان را از کشــور 
اخراج کرد. رویه موجود این است اتباعی 
که غیرمجازند به کشور خود بازگردند و به 
اتباع مجاز قوانین و مقررات کشور توسط 
اداره اتباع تفهیم شود که آنها رعایت کنند.
کاظمــی گفت: در خصــوص کودکان در 
موقعیــت خیابان چندین جــرم به وجود 
می آید. یکــی بهره کشــی و غفلت و بی 
توجهی به کــودکان و دیگری بازماندگی 
از تحصیل این کودکان است که در قانون 
جرم انگاری شــده است. بدیهی است که 
در صورت عدم رعایت قوانین کشور حتی 
اتباعی که مجوز اقامت در کشور دارند، با 
توجه به قوانین بین المللی و استانداردهای 
داخلی دیگر حق اقامت در کشور را ندارند 
و جمهوری اسلامی می تواند مجوز اقامت 
آنهــا را لغو کند و به کشــور خودشــان 
بازگرداند. اوائل مهر ماه مدیرعامل شرکت 
صنایع و ساماندهی مشــاغل شهر تهران 
در گفت و گــو با ایرنا با بیــان اینکه هر 
گونه دستفروشی در معابر جرم محسوب 
می شــود، گفــت: برنامه ای بــرای صدور 
مجوز برای دستفروشــی اتباع خارجی در 
تهران نداریم، مجــوزی در این باره صادر 
نمی شود.ســعید بیگی اظهــار کرد: با هر 
گونه دستفروشی در معابر برخورد قانونی 

می شــود و اتباع خارجی هم از این قانون 
مستثنی نیستند.

شناسایی و رصد محله به محله اتباع 
در تهران

فرماندار تهران گفت: حضور اتباع باید در 
چارچوب قوانین و کنترل شده باشد.

احمد قیومی در گفت و گو با ایســنا، در 
تشــریح روند ســاماندهی اتباع در تهران 
گفت: ســازمان ملــی مهاجرت یک طرح 

خــاص را در وزارت کشــور مکتــوب و 
تکالیفی را برای همه استانداران مشخص 
کــرده اســت؛ در تهران نیز در جلســات 
ویژه ای موضوع و مسئله حضور اتباع بیگانه 
در پایتخت مورد توجه قرار گرفته اســت.
وی افــزود: بی تردید حضور اتباع خارجی 
باید کنترل شــده و در چارچوب ضوابط و 
قوانین باشد در همه جا و همه کشورهای 
جهان به دلایل مختلف حضور اتباع وجود 

دارد اما مسئله مهم این است که باید این 
حضور اتباع کنترل شده باشد.

قیومــی ادامــه داد: در تهــران نیــز کار 
شناسایی اتباع منطقه به منطقه و محله و 
محله با توجه به ظرفیت های موجود انجام 
شده اســت و حضور اتباع در مشاغل نیز 
یک به یک رصد شده است.فرماندار تهران 
تاکید کرد که بحث اتباع غیر مجاز و طرد 

آنها به صورت جدی پیگیری خواهد شد.

رئیس مرکز ملــی اقلیم و مدیریت 
بحران خشکسالی سازمان هواشناسی 
کشور از ادامه پاییز کم بارش در اغلب 
نقاط کشور خبر داد و گفت: وضعیت 
بارش ها برای تهران هم به همین روال 

است.
احــد وظیفه، رئیــس مرکز ملــی اقلیم 
و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی کشــور، اظهار کرد: بر اساس 
پیش بینی های قبلی پاییز کم بارشی پیش 
رو داریــم و دمای بالاتر از شــرایط نرمال 
خواهد بود و این موضوع چیزی اســت که 

هم اکنون اتفاق افتاده است.
او افزود: در حال حاضر تقریبا ما دو ســوم 
مهر را پشت سر گذاشــته و بارش جدی 
هنوز در کشور نداشــته ایم؛ البته بارش ها 
در نوار شمالی کشور بد نبوده اما در دیگر 
نقاط کشــور بارش خاصی رخ نداده است.
رئیس مرکــز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکســالی ســازمان هواشناسی کشور 

یادآور شد: در شرایط اقلیمی فعلی کشور 
انتظار بارش برای نقاط جنوبی نداریم اما 
حداقل باید در منطقه غرب کشــور شاهد 
وقوع بارش های پاییزه باشــیم و متاسفانه 
اینگونه نبوده است. وظیفه در ادامه گفت: 
پیش بینی ها برای پاییز و نیمه اول زمستان 
این است که بارندگی ها کمتر از حد نرمال 
و دمای هوا هم بالاتر از حد نرمال باشــد 
و تا اکنون در ســال جدیــد آبی که قرار 
گرفته ایم، دمای هوا حدود ۱.۶ درجه بالاتر 
از حــد نرمال بوده اســت. او تصریح کرد: 
سال گذشته شرایط دمایی گرم تر از نرمال 
داشتیم و امسال هم کم و بیش شرایطی 
شبیه پارســال پیش رو داریم و این یعنی 
دمای هوا تفاوت چندانی با ســال گذشته 
ندارد؛ البته دریا است که پارسال هم هوای 
گرمی در اغلب نقاط کشــور داشــتیم اما 
شرایط دمای امسال با سال گذشته نباید 
مقایسه شود و این روند گرمایش طی چند 

دهه گذشته ادامه داشته است.

 به گــزارش خبرآنلاین رئیس مرکز ملی 
اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان 
هواشناسی کشور، افزود: به صورت میانگین 
در هر دهه ۴ دهم درجه سلسیوس دمای 
هوای کشورمان افزایش داشته است و این 
نوسان استمرار دارد و آنچه مهم است این 
روند دماســت که هر ۲۵ سال یک درجه 
دمای کشــور افزایش پیدا کرده اســت. 
وظیفه به تشریح بیشترین وقوع بارش ها در 
کشور پرداخت و گفت: بیشترین و بالاترین 
حد بارش های پاییزی برای سواحل شمال 
شمال غرب و غرب کشور یعنی دامنه های 
زاگرس، اســتان کردســتان، کرمانشاه و 
لرســتان است و با رســیدن به زمستان، 
بارش هــا به صــورت نرمال بــه ارزهای 
جنوبی کشور مثل خوزستان، چهارمحال 
و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد و بوشهر 
می رســد و دوباره در اوایل بهار، همانطور 
که زاویه تابش خورشــید جابجا می شود، 
سیســتم های بارندگی نیــز طی فصل ها 
جابجا می شــوند. او تاکید کرد: هر فصلی 
بــرای خودش یک پیشــینه دارد و پاییز 
معمولا شــمال غرب تا غرب کشورمان و 
زاگرس مرکزی بیشترین بارندگی را دارد.

 رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکســالی ســازمان هواشناسی کشور، 
خاطرنشان کرد: پیش بینی ها برای وضعیت 
بارشــی تهران نیز اینگونه است که مثل 
اغلب نقاط کشور پاییز کم بارشی در انتظار 
پایتخت و شهروندان تهرانی بوده و شرایط 
بارش ها کماکان مشــابه بقیه نقاط کشور 

است.
وظیفه افزود: همه تغییرات اقلیمی ماحصل 

دخالت انسان در کره زمین است و انسان با 
تولید گازهای گلخانه ای، غلظت این گازها 
مثل دی اکسید کربن، متان و غیره را در 

جو زمین به شدت افزایش داده است.
او گفت: هم اکنون غلظت co۲ در اتمسفر 
زمین به طور میانگین ۴۲۰ پی پی ام است 
و در حالی که قبل از عصر صنعتی شــدن 
یعنی در دهه ۱۸۵۰ تــا ۱۹۰۰ این عدد 
حدود ۲۷۰ واحد بوده و یکی از مهمترین 
عوامل گرمایش زمین ، همین تغییر غلظت 
گازهای آلاینده یا گازهای گلخانه ای است.
رئیس مرکــز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکســالی ســازمان هواشناسی کشور 
فعالیت های اکتشاف نفت، ایجاد چاه های 
نفت و گاز، دامداری ها و ... اســت و پس از 
این عوامل سوخت های فسیلی مهمترین 
دلایل آزاد شــدن گازها و مهمترین دلیل 
گرمایش هستند و بنابراین هر آنچه که به 
عنوان گرمایش تغییر اقلیم یاد می کنیم، 

نتیجه رفتار انسان است.
 وظیفه تصریح کرد: درصد احتمال اینکه 
بر خلاف پیش بینی های بارشی کشور رخ 
بدهد ۱۰ تا ۲۰ درصد است، اما با توجه به 
پیش بینی های انجام شده احتمال قوی تر 
همین کم بارشــی در اغلب نقاط کشــور 
اســت و این به دلیل عــدم قطعیت ها در 
شناخت و ماهیت سیستم های پیش بینی 

است.
او تاکید کرد: پیش بینــی دقیق بارش ها 
امکان پذیر نیســت و این مسئله در همه 
جای دنیا به این شــکل است که به طور 
دقیق امکان انجام پیش بینی برای اقلیم و 

وضعیت آب و هوا وجود ندارد.

رئیس پلیس راهــور تهران بزرگ با 
اشاره به مشکلات آلودگی هوا ناشی 
از ترافیک در ســطح شــهر تهران 
گفت: حدود ۴ میلیــون و ۳۰۰ هزار 
هستند  تردد  حال  در  موتورسیکلت 
که عمدتاً به سن فرسوده رسیده اند و 

باید در چرخه اسقاط قرار گیرند.
ســرهنگ ابوالفضل موســوی پور، رئیس 
پلیس راهور تهران بزرگ درباره مشکلات 
ترافیکی و تاثیــر آن بر آلودگی هوا گفت: 
تمامــی اقداماتی که در راســتای کاهش 
آلودگی هوا باید انجام شود، به ویژه از منظر 
تردد خودرو، ضروری است. در این زمینه، 
استانداری و کمیته های اضطراری مرتبط 
بــا حمل ونقل و خودرو و موتورســیکلت 

مسئولیت های خاصی بر عهده دارند.
وی با اشــاره به تردد موتورسیکلت ها در 
سطح شــهر تهران ادامه داد: واقعیت این 
اســت که در حال حاضر، در سطح شهر 
تهــران، حــدود ۴ میلیــون و ۳۰۰ هزار 
موتورســیکلت در حال تردد هستند که 
عمدتاً به ســن فرسوده رســیده اند و باید 

در چرخه اســقاط قرار گیرند. با این حال، 
عملًا امکان جایگزینی آن ها وجود ندارد و 
تصمیمات کلان باید اتخاذ شود. متأسفانه، 
اکثر موتورســیکلت ها معاینه فنی ندارند 
و ۱۰.۱ درصــد آلاینده های متحرک این 
موتورسیکلت ها در آلودگی هوا موثر بوده 

و نقش بزرگی در آلودگی هوا دارند.
رئیس پلیس راهور تهــران بزرگ با بیان 
اینکه درســال های اخیر شــاهد رشد روز 
افزون موتورســیکلت بوده ایم، خاطرنشان 
کرد: درخصــوص خودروها نیز تا بهبودی 
در وضعیت حمل ونقــل عمومی، به ویژه 
در زمینه اتوبوس ها و مترو کامل نشــود، 
همچنان با مشــکل مواجــه خواهیم بود. 
اگرچــه اقدامات بســیار خوبــی در این 
زمینه انجام شــده است از جمله اینکه در 
هفته های گذشــته، ۱۰۰ دستگاه اتوبوس 
به نــاوگان اضافه شــده است.ســرهنگ 
موسوی پور با تاکید براینکه انتظار می رود 
این روند سرعت بیشــتری بگیرد، گفت: 
امیدواریم بتوانیم هفته ای ۱۰۰ اتوبوس را 
به چرخه ناوگان حمل و نقل عمومی اضافه 

کنیم. در واقع با تقویت حمل ونقل عمومی، 
می توانیم به شهروندان توصیه کنیم که از 
این خدمات اســتفاده کنند بنابراین باید 
حمل و نقل عمومی به اندازه کافی وجود 
داشــته باشد تا شــهروندان بتوانند از آن 
اســتفاده کرده و حــذف خودروهای تک 

سرنشین را شاهد باشیم.
وی ادامه داد: در واقع حذف یک خودروی 
تک سرنشــین با اســتفاده از حمل ونقل 
عمومی ممکن است، چرا که یک اتوبوس 
دوکابیــن قادر اســت بیــش از ۱۰۰ نفر 
را جابجــا کند. بنابراین، با اضافه شــدن 
یک اتوبــوس، می توانیم ۱۰۰ دســتگاه 
خودروی تک سرنشین را از چرخه ترافیک 
خارج کنیم. بنابرایــن اگر هزار یا دو هزار 
دستگاه به ناوگان اتوبوس اضافه شده و از 
آن طرف هم ظرفیت متــرو افزایش پیدا 
کند قطعا جمعیتی کــه با خودروی تک 
سرنشین جابجا می شوند و باعث افزایش 
ترافیک شدید به محورها می شوند، کمتر 
از خودرو اســتفاده خواهنــد کرد.رئیس 
پلیس راهنمایــی و رانندگی تهران بزگر 

خاطرنشان کرد: متاسفانه در حال حاضر 
حضور خودروهای تک سرنشین در زمان 
بارندگی و ساعات پیک ترافیک به شدت 
افزایش می یابد و باعث بروز مشکلاتی در 
سطح شهر می شود در واقع حجم معابر ما 
متناســب با تعداد خودروهایی که داریم 
نیست و در ساعاتی از روز حالت ایستایی 
در معابر ایجاد می شود و گره های ترافیکی 
متعددی ایجاد می شــود به طور مثال در 
مناطقــی مانند منطقه ۳ و ۱ بیشــترین 
نگرانی های ما مربوط بــه ترافیک در این 
منطقه است و آن هم به دلیل بافت قدیمی 
است که از گذشته بوده و همچنین تراکم 
بالای جمعیت اســت که مشکلات زیادی 
ایجاد کرده است. مراکز آموزشی و تجاری 
در این مناطق تأثیر زیادی بر ترافیک دارند 
و ضــرورت دارد کــه حمل ونقل عمومی 
به طور جدی تقویت شود. به گزارش ایلنا، 
سرهنگ موسوی پور تصریح کرد: در واقع 
ظرفیت معابر در این مناطق همان ظرفیت 
۳۰ الی ۴۰ سال پیش است و یک متر هم 

اضافه نشده است.

۳۲۰۰ کودک کار و خیابان در تهران شناسایی شدند

جولان متکدیان خارجی در پایتخت

پادشاه فصل ها پربارش یا گرم و خشک؟

پیش بینی  از وضع آب و هوا در پاییز ۱4۰۳

رئیس پلیس راهور تهران بزرگ اعلام کرد

تردد بیش از 4 میلیون موتورسیکلت در شهر تهران

رد مرز ۱۱۰۰ کودک اتباع به همراه خانواده
مدیرکل بهزیســتی استان تهران با اشــاره به ساماندهی ۳۱۹۲ 
کــودک کار، از رد مرز ۱۱۰۰ کودک اتباع به همراه خانواده خبر 

داد.
محمد نصیری افزود: درخصوص ســاماندهی کودکان کار نیازی 
به توضیح نیســت، تنها کافی اســت از شهروندان سوال شود که 
به خاطر دارید در گذشــته در سر چهارراه ها چه وضعیتی بوده و 
در حال حاضر چه وضعیتی برقرار است؟ در خصوص ساماندهی 
معتادین متجاهر نیز تنها کافی اســت شــهروندان در مناطقی 
چون شــوش، هرندی و... حضور یابند و شــرایط این مناطق را 
با گذشــته مقایســه کنند.وی درباره نقش شــهرداری تهران با 
تاکید بر اینکه نکته اصلی در بحث عملکرد شــهرداری تهران در 
خصوص ساماندهی آسیب های اجتماعی این است که شهرداری 
بعضا کم وکاســتی دستگاه ها را پوشــش می دهد، گفت: جنس 
شهرداری مطالبه گری نیست بلکه حمایت گری است و با حمایت 

از دســتگاه ها این امر را انجام می دهــد. امید دارم در موضوعات 
دیگر آســیب های اجتماعی نیز ورود کنیم و همان کاری که در 
حوزه کودک کار و معتاد متجاهر انجام شــده را در خصوص این 
موضوعات نیز انجام دهیم. به گزارش ایســنا، مدیرکل بهزیستی 
اســتان تهران درخصوص آمار کودکان کاری که تحت پوشــش 
سازمان بهزیستی قرار دارند، بیان کرد: تا به امروز ۳۱۹۲ کودک 
جذب سازمان بهزیستی شده و ساماندهی شدند.وی در رابطه با 
مراکز سازمان بهزیســتی درخصوص نگهداری از کودکان مطرح 
کرد: در این مدت ۷۰۰ کودک بدون سرپرســت موثر را در مراکز 
نگهداری شــبانه روزی ساماندهی کرده ایم. آن دسته از کودکانی 
که خانواده داشتند اما دچار مخاطره بودند را نیز به مراکز روزانه 
ارجاع دادیم.براساس گزارش پایگاه خبری شهر، نصیری در پایان 
خاطرنشــان کرد: حدود ۱۱۰۰ کودک اتباع نیز به همراه خانواده 

رد مرز شدند.


